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4. neděle postní

Uzdravení slepého od narození
Jan 9,1-40

1. čtení:
kázání: Janovo evangelium 9,1-40 ...Ježíš odpověděl: "Nezhřešil ani on ani jeho rodiče; je slepý, aby se 
na něm zjevily skutky Boží....

Bratři a sestry,
to bylo dlouhý čtení, co? Navíc bylo z Janova evangelia..takže nejenom, že to je z bible, u které si člověk 
musí dávat bacha, když z ní něco čte..protože co kdyby to, co je tam napsaný mělo i něco znamenat...ale 
navíc z Janova evangelia...a to už musí být člověk jó na pozoru...protože to vždycky něco znamená...a když 
něco něco znamená, mohlo by to být znamení. 
Znám jednoho moudrého člověka, který Bibli rozumí mnohem víc než já..už proto, že rozumí i těm 
jazykům, ve kterých je Bible napsaná originálně. A nejenom, že tomu rozumí, on to umí i vysvětlit. A 
většinou tak, že člověk se buď směje..osvobodivě směje, a nebo pláče a nebo dojatě mlčí.A tenhle člověk mi 
jednou řekl, že začal zkoušel vysvětlovat i Janovo evangelium. Že by to třeba vydal jako knihu..aby to lidi 
četli a rozumněli víc té zvláštní biblické knize. A říkal, že zažil něco zvláštního. Něco si z toho evangelia 
přečetl, zkoumal to, přemýšlel...všelijak se to snažil uchopit a popsat a vysvětlit..a nakonec mu vždycky 
vyšlo přesně to, co je tam napsaný. Nic víc nezmohl. A nic víc nezmůžu ani já. Prosím, jestli chcete prožít 
to, co zamýšlel autor toho evangelia, klidně teď vypněte tenhle přenos a běžte si nalistovat 9. kapitolu 
Janova evangelia a čtěte a přemýšlejte a modlete se a takhle několikrát dokola...a bude to přesně ono. Já nic 
lepšího nevymyslím.

Takže jste nevypnuli a nečtete..dobře, tak třeba později. Něco bych k tomu přece jenom rád řekl. Něco, co 
mi nedá úplně spát a sám tomu málo rozumím.

Ono to celé vyprávění začíná, jak Ježíš jde cestou ..ve městě..v Jeruzalémě..a uvidí postižeého 
člověka..slepého od narození. A přichází tam ta idiotská otázka jeho kamarádů, učedníků..Ty Ježíši, jak se to 
pro Boha stalo, že je ten chudák od narození slepý? Kdo za to může? On nebo jeho rodiče? Idiotská otázka, 
která vlastně není až tak hloupá. Protože v bibli čteme, že po některém lidském svinstvu přichází Boží 
odpověď. Čteme, že Bůh taky trestá, ne že ne. A tak to možná nebyla až tak hloupá otázka. Možná si ti 
Ježíšovi učedníci říkali: Hele, bacha. Člověk od narození slepý. Nemůže to být tak, že je to Boží trest za 
něco, co provedli jeho rodiče? Nemůže se to stát i nám? 

Vy, kdo Pánu Bohu věříte a už jste s ním něco zažili, tak doufám víte, že takhle to nefunguje. Že když někdo 
něco v životě schytá a schytává, je to od Pána Boha. Je to trest..za něco špatnýho, co proved. Tak to není. 
Nikdy nemáš právo o člověku říci, že jeho utrpení je Božím trestem. Dokud Ti to Bůh sám neřekne, nemáš 
právo. A přece to sám někdy zažívám. Doufám, že vy taky. Něco v životě schytám..a najednou vím přesně, 
proč. A vím, že je to fér..a že to je od Pána Boha a že je mi to k dobru...ale já...já sám a s Pánem Bohem...pak
to může být k dobrému...nikdy ne o druhém člověku. Na to nemám právo. 

A přichází ta Ježíšova zvláštní odpověď: "Nezhřešil ani on ani jeho rodiče; je slepý, aby se na něm 
zjevily skutky Boží. ...a říká to Ježíš..tak snad tomu můžeme věřit. 

Říká: tohle není otázka hříchu...přestaňte řešit blbosti ..hříchy těch druhejch..a soustřeďte se na to 
důležité...je tu člověk..lidská bytost, která má problémy...tak řešte ty skutky Boží...to znamená 
milosrdenství...hleďte, jak můžete projevit milosrdenství..jak můžete tomu člověku pomoci....o tom 
přemýšlejte...protože pak zažijete něco, co smysl dává...vy sami zažijete Boží skutky...budete toho účastni. 

Ale tady jde je ště o jednu věc...v tomhle případě se mají ty skutky Boží zjevit..a má je udělat Ježíš, protože 
ti jeho následovníci jsou ještě příliš pitomí a řeší blbosti...my?...ale tady se mají ty skutky Boží zjevit. Mají 
být viděny. Má to být zjevení. Pro koho? Pro toho slepého? To jednoznačně..a to se taky povede..nejenom, 
že začne vidět...ale uvidí i Boží jednání a Pána Boha samotného za tím jednáním. Ale co ti ostatní? Ti okolo?



A jej ich tam spousta: Rodiče toho slepého, sousedi, farizeové,žídé(VSUVKA?)...i ti učedníci. Pro ně to má 
být zjevení. S něma to má něco udělat. Oni mají být taky proměněni. Oni potřebují otevřít oči úplně stejně, 
jako ten slepý..a možná ještě víc než on. Jemu postačí uzdravení očí..dnes by si asi zašel na oční...a možná 
by to šlo uzdravit...ale ta vnitřní slepota jeho i těch okolo...nás..naše slepota..naše koukání jinam a jinak, než 
aby to dávalo smysl. O to jde Ježíšovi úplně stejně jako o toho postiženého.

A z toho, co jsem četl...se to nepovedlo. Rodiče se báli..a tak od toho radši dávali ruce pryč..zeptejte se jeho,
je dospělý. Sousedi se taky báli...a tak ho jen přivedli k autoritám...ať o tomhle rozhoduje někdo jinej...a 
Autority? Tehdejší faráři a teologové a ti nejvíc věřící...ti se taky báli...opustit svoje představy o Pánu 
Bohu...a tak začali řešit svoje oblíbené téma...Když on to bláto dělal v Sobotu...a to se přece nesmí...
A Ježíšovi učedníci? O těch se už nemluví..radši? Ale oni se to naučí...jen to chce ještě čas.

Ježíš uzdravuje slepého...a chce, aby to bylo zjevením i ostatním..aby i jim se otevřely oči...a ono se to 
nepovedlo. Ježíš dokáže uzdravit nemocné tělo...může nám to připadat divné, zázraky a léčitelé...no nevim 
nevim...Ježíš to prý dokázal...ale proměnit vnímání lidí...proměnit lidi..abychom už neřešili blbosti, 
abychom už nekoukali jen na sebe a na svoje představy a strachy...abychom uviděli ty Boží skutky..abychom
začali koukat na milosrdenství a začali ho být součástí...to je věc, kterou ani Bůh neudělá...protože to je věcí 
naší svobody. Bůh ti dá příležitosti, dá ti, na co koukat..a dává...ale tu samotnou změnu, kterou Ti 
nabízí...tam se i Bůh zastaví před naší svobodou... a čeká...a čeká, zda budeme chtít my... Ježíšovi se to 
povedlo jen s tím jedním...

Bratři a sestry, jsme uprostřed půstu...a uprostřed zmatků a nejistot okolo...a ve všem tom se ale také stále 
dějí i ty skutky Boží...je okolo nás milosrdenství...a často se objeví tam, kde bychom ho nečekali...a kde to 
možná narušuje naše zaběhané představy o Pánu Bohu a o tom, jak by měl co dělat...zkusme překročit naše 
představy..opustit je..a zkusme v milosrdenství kohokoli uvidět Boží skutky...a být proměnění

a ještě líp..pokud to jde..vrhněme se do toho víru Božích skutků sami...protože je to potřeba, protože je to 
dobré..protože trpícímu člověku je třeba pomoci...a třeba to bude někomu zjevením a třeba ne..to naštěstí 
není na nás...

Amen


